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Zdravím všechny čtenáře.

Tak dneska nerad, ale opravdu ne moc radostně. 
Titulní foto podzimního čísla zpravodaje napoví-
dá, že událost, která zastínila mnohé jiné, není 
z kategorie těch příjemných.

 O požáru „našeho“ (byť v cizím vlastnictví) zámku píše docela 
podrobně v příspěvku L. Licek. Mně dovolte ještě jednou vyjádřit 
obrovský smutek, který přišel v době, kdy začaly probleskovat zprávy 
o možné chystané revitalizaci zámku. 

V této chvíli bych chtěl všechny ujistit, že obec v rámci svých 
možností dělá a udělá vše pro to, aby nám zde zámek zůstal. 
Konkrétní kroky v této chvíli není vhodné úplně zveřejňovat, proto 
mi dovolte zůstat u prohlášení, že na jedné straně deklarujeme 
podporu záchraně a revitalizaci zámku, ale na druhé straně jsou 
scénáře dalšího vývoje, které nechceme, a tam bychom hodně 
„zlobili“. Rozhodně informace o tom, co jsme v této  věci podnikli, 
zveřejníme, aby bylo vidět, že jen pasivně nečekáme. Nemusí se 
to povést, to říkám otevřeně, ale jako vždy jsem lehký optimista.

Velmi bych nerad, aby ve stínu této události zůstalo vše ostatní.  
Proto mi dovolte hodně, ale opravdu hodně poděkovat všem, kteří 
poslali odpověď na anketu ohledně pomníku obětem první světové 
války.  Vrátilo se nám v elektronické podobě 50 dotazníků a 6 v 
papírové. Jednoznačným vítězem je varianta obnovení pomníku 
v jeho původní podobě na stávajícím místě. Na té budeme dále 
pracovat. Ještě jednou děkuji. 

Mám tu ještě jedno poděkování. Vlastně dvě. Jedno za obec 
a sebe – díky za pouť a Otevřenou ulici. Díky vám, že se aktivně 
účastníte a přijdete se pobavit a trochu zablbnout. 

To poslední poděkování za sebe. Tak nějak jsem zjistil, že už 
uplynuly další čtyři roky a čekají nás komunální volby. Bilancovat, 
promiňte, nebudu. To je na vás. Jen moc děkuji. Většinou jsme 
se dokázali domluvit a i navenek ukázat, že jsme zdravá a dobrá 
komunita. 

 Díky a pěkný podzim .

  Ing. Pavel Mrázek, starosta obce

Volby  
do ZastUpitelstVa  
obce Horní MaršoV  
5. a 6. října 2018

Volby do zastupitelstev obcí neboli 
komunální volby, se budou konat v pátek 
a sobotu 5. a 6. října 2018. pro voliče z 
Horního Maršova bude připravena volební 
místnost v zasedací místnosti obecního 
úřadu, bertholdovo nám. 102.

jaké jsoU Způsoby HlasoVání 
při koMUnálnícH VolbácH? je 
několik Možností, jak HlasoVat. 
pokUsíM se VysVětlit Základní 
tři Možnosti:
1) nejjednodušším způsobem je označení jednoho volebního 
seskupení, resp. jedné volební strany, tzn., že volič zakřížkuje 
velký čtvereček (jako ve sportce X nebo jako plus +, k žádným 
jiným značkám se nepřihlíží) nahoře u názvu volební strany a nic 
víc. Tímto hlasem vlastně dává hlas všem patnácti kandidátům 
v rámci jedné volební strany.

2) druhý způsob umožňuje voliči tzv. „vybrat si své 
zastupitelstvo“ napříč volebními stranami. Volič zakřížkuje 
maximálně 15 menších čtverečků u jednotlivých jmen (jako 
ve sportce X nebo jako plus +, k žádným jiným značkám se ne-
přihlíží) na hlasovacím lístku pouze jednotlivé kandidáty napříč 
volebními stranami v celkovém počtu maximálně 15 kandidátů 
(poZor: v případě, že křížků bude na hlasovacím lístku 16, 
bude se jednat o neplatný hlas, ale na druhou stranu nemusí 
jich být plný počet, volič se může rozhodnout libovolně, zda dá 
hlas jednomu, pěti, deseti či patnácti kandidátům).

3) třetí způsob je nejsložitější a jedná se o kombinaci 
prvních dvou možností. Volič může označit křížkem několik 
kandidátů napříč volebními stranami (například 7 kandidátů) a 
pak může ještě zakřížkovat velký čtvereček u jedné ze stran (zde 
by však neměl být označen žádný z jednotlivých kandidátů, pro-
tože k nim nebude přihlíženo). Při započítávání hlasů se nejprve 
počítají hlasy jednotlivě označeným kandidátům (tj. těm 7) a 
dále se pak započítají hlasy pro prvních 8 z označené volební 
strany. Proč pouze 8? Protože v Horním Maršově je 15tičlenné 
zastupitelstvo, tzn. 7 + 8=15. 

Hlasovací lístky pro volby budou v  obálce, kterou všichni voliči 
dostanou včas do poštovních schránek.

  Ing. Pavel Mrázek, starosta obce
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V naší obci byly zaregistroVány 2 kandidátní listiny Volebních stran  
a o přízeň Voličů se budou ucházet tito kandidáti:

1)  Žít v Maršově
č. kandidát věk povolání politická příslušnost

1 rndr. Jiří kulich 57 ředitel Střediska ekologické výchovy Sever Strana zelených

2 Milan drahník 44 živnostník bez politické příslušnosti

3 Mgr. Milada dobiášová 42 lektorka ekologické výchovy bez politické příslušnosti

4 adam strakoš 40 OSVČ bez politické příslušnosti

5 Judr. hana kulichová 54 projektová manažerka bez politické příslušnosti

6 ing. ladislav laštovička 57 správce informačního systému bez politické příslušnosti

7 ing. ondřej Moštěk 35 strážce ochrany přírody KRNAP bez politické příslušnosti

8 Mgr. kateřina kluhová 41 speciální pedagog bez politické příslušnosti

9 ing. Jan Votoček, phd. 38 ekolog, lektor bez politické příslušnosti

10 ing. Miloslav klimeš 55 stavební inženýr bez politické příslušnosti

11 bc. pavel krátký 33 asistent pedagoga na SŠ bez politické příslušnosti

12 Jiří šlehover 40 živnostník - truhlář bez politické příslušnosti

13 Matěj drahník 19 student bez politické příslušnosti

14 bca. anna klimešová 28 studentka DAMU bez politické příslušnosti

15 Mgr. kateřina borovinová 26 pedagog volného času bez politické příslušnosti
    

2)  Maršov – brána krkonoš
č. kandidát věk povolání politická příslušnost

1 ing. pavel Mrázek 51 starosta bez politické příslušnosti

2 ervín schreiber 53 soukromý zemědělec bez politické příslušnosti

3 Mgr. eva hloušková 47 ředitelka školy bez politické příslušnosti

4 rudolf hofer 56 OSVČ bez politické příslušnosti

5 ilona Vaňousová 38 účetní bez politické příslušnosti

6 tadeáš hlinka 32 pracovník TS bez politické příslušnosti

7 bc. božena Vojtěchová 55 vedoucí sociálního úseku bez politické příslušnosti

8 Jan heřman 31 OSVČ bez politické příslušnosti

9 lada karlíková 44 OSVČ bez politické příslušnosti

10 Mgr. dušan havlík 45 interní auditor bez politické příslušnosti

11 petra Machová 30 projektantka bez politické příslušnosti

12 Jan puhlovský 45 OSVČ bez politické příslušnosti

13 Vendelín duch 67 důchodce bez politické příslušnosti

14 david hudrlík 36 technický pracovník bez politické příslušnosti

15 radek hofmann 47 zaměstnanec KRNAP bez politické příslušnosti
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představujeme vám 
volební sdružení  
„žít v Maršově“.
přijďte 5. - 6. října k volbám do obecního zastupitelstva.
naše sdružení má volební číslo 1.

co a jak cHceMe Za sdrUžení  
„žít V MaršoVě“ ZejMéna podpořit:

1)  Udržení a přiVedení lidí do MaršoVa
  ¡chceme hledat cesty, jak udržet stávající občany a přivést nové 

lidi do Maršova, to znamená mj. podpořit možnost bydlení pro 
mladé lidi i nové stálé obyvatele Maršova – promyšlením bytové 
politiky obce, revizí obecních pozemků a nemovitostí z hlediska 
možností výstavby, podpořit podmínky pro udržení a rozvoj 
místních služeb a jejich propagaci   

2)  aktiVní ZastUpitelstVo a jeHo Výbory a koMise
  ¡ budeme vyžadovat výbory a komise, které se opravdu scházejí 

a pracují, věnují se obecním záležitostem aktivněji než doposud a 
starosta v nich má schopné a silné partnery 

  ¡ dodáme do nich členy, kteří se účastní jednání a chodí na ně 
připraveni, nebojí prezentovat své názory, mají chuť měnit Maršov 
k lepšímu

3)  inforMoVanost a Zapojení občanů do dění
  ¡ navrhneme kroky k zlepšení předávání informací občanům o tom, 

co se v obci chystá – nejen prostřednictvím webu, zpravodaje, 
nástěnek, ale i přímých rozesílek a roznášek do schránek

  ¡ zasadíme se o zapojení všech, kdo chtějí, do promýšlení obec-
ních záležitostí -  např. pořádáním veřejných setkání a anket k 
záměrům v obci 

4)  ZViditelnění MaršoVa jako kUltUrníHo centra 
a klidnéHo Místa šetrnéHo tUristickéHo rUcHU 
(alternativy rušných rekreačních center v okolí)

  ¡ podpoříme nejen financování a uskutečnění akcí, ale především 
mnohem větší vlastní iniciativu obce v propagaci kulturních akcí, 
unikátních památek a přírodních zajímavostí (jako je Lysečinský 
potok, Rýchory, Albeřický kras…) vůči místním i návštěvníkům

  ¡ znovu navrhneme zřízení komise cestovního ruchu a rozhýbeme ji
  ¡ podpoříme aktivity a nápady jako je běžkařský okruh v Lyse-

činách, výletní trasy v okolí, agroturistika, obnova malých vleků, 
bruslení, říční lázně

  
5)  školU, do níž cHodí MaXiMUM MaršoVskýcH dětí 

a která přitaHUje děti Z okolí 
  ¡ budeme žádat větší aktivitu obce vůči vedení školy – formulaci 

požadavků i aktivní pomoc při hledání profilace školy s využitím 
spolupráce dalších institucí a při zapojení rodičů 

  ¡ pomůžeme s budováním dobrého obrazu školy v obci i okolí 

6) Zlepšení veřejného prostoru, stavu památek a kvality zástavby 
  ¡ prosazujeme a podporujeme rychlá a důrazná jednání o záchraně 

zámku
  ¡ podpoříme přípravu záměrů a projektů na řešení prostor kolem 

radnice, dalších úprav hlavní ulice, řešení stavu drobných památek 
jako je památník obětem 1. světové války 

  ¡ budeme usilovat o ucelené řešení kritického stavu mostů a 
mostků v obci – zrychlení a dotažení projektové přípravy, využití 
možností dotací na jejich revitalizace, jednání o zapojení vlastníků 
pozemků, k nimž vedou, stanovení podmínek a závazků oprav  
investorům/developerům 

  ¡ znovu navrhneme regulaci parkování - zajištění dostupného 
bezplatného parkování pro místní a regulace parkování návštěvníků, 
např. vyhrazením a zpoplatněním některých míst

  ¡ budeme žádat pozornost všem částem Maršova při plánování 
údržby a investic – nejen centru, ale i Temnému Dolu, Lysečinám 
a Albeřicím, Maršovu III

  ¡ navrhneme, jak zlepšit odpadové hospodářství a informovanost 
o něm tak, aby se v něm orientovali místní a aby mohli třídit i 
návštěvníci obce, projednáme možnost rozšíření sběrných míst, 
podpoříme zachování platby dle množství vyprodukovaného odpadu 
nebo nový systém motivující k třídění, např. slevami za třídění

koHo na naší  
kandidátní listině najdete:
1  kulich jiří rndr., ředitel Střediska ekologické výchovy 

SEVER, zastupitel, Horní Maršov
2  drahník Milan, živnostník, zastupitel, Dolní Lysečiny
3  dobiášová Milada Mgr., lektorka ekologické výchovy, 

Horní Maršov
4  strakoš adam, OSVČ, zastupitel Horní Maršov
5  kulichová Hana jUdr., projektová manažerka,  

Středisko ekologické výchovy, Horní Maršov
6  laštovička ladislav ing., správce informačního systému, 

Temný Důl
7  Moštěk ondřej ing., strážce ochrany přírody KRNAP, 

Horní Maršov
8  kluhová kateřina Mgr., speciální pedagog, Horní Maršov
9  Votoček jan ing. phd., ekolog, lektor, Dolní Lysečiny
10  klimeš Miloslav ing., stavební inženýr, Horní Maršov
11  krátký pavel bc., asistent pedagoga na SŠ, Temný Důl
12  šlehover jiří, živnostník – truhlář, Horní Maršov
13  drahník Matěj, student,Dolní Lysečiny
14  klimešová anna bca., studentka DAMU, Horní Maršov
15  borovinová kateřina, pedagog volného času,  

Horní Maršov

 děkujeme vám za podporu!

1
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Maršov – brána krkonoš
sdružení nezávislých kandidátů a hnutí 
starostové a nezávislí

obec pro rodinnoU doVolenoU, 
kde se dobře žije, aneb Milá obec 
V kraji pod sněžkoU.

Obec vnímáme jako prostor pro život komunity Maršováků, 
Temnodoláků, Albeřičáků, Lysečiňáků a Suchodolských ať již 
bydlištěm nebo jen srdcem a myslí.  Z toho vyplývá priorita do 
podpory infrastruktury nutné pro kvalitní život a kulturních akcí 
se zapojením co nejširšího okruhu lidí. 

Stále a možná ještě více než před čtyřmi lety platí, že slibovat „hory s 
horákama a modré z nebe“ nechceme a nebudeme. Realizace většiny 
akcí se odvíjí od možností financování tak, abychom mohli pokračovat 
v současném trendu - k vlastním prostředkům přidat nějaké „dotační 
peníze“ – pokud to je možné a dotační titul na naše záměry existuje. 
 

následujících pár bodů, prosím, berte jako 
vypíchnutí některých z celé řady problémů  
a toho, na čem bychom chtěli pracovat.

¡ Veřejná prostranstVí: Máme zpracovány projekty pro úpravu 
prostranství po zrušených autobusových zastávkách. Na úpravu plochy 
u Infomatu a postavení veřejného WC máme schválenou dotaci ve 
výši cca 700 tis. Kč. Každoročně chceme pokračovat ve výřezu náletů, 
ošetřování vzrostlých a výsadbě nových stromů – máme vypracován 
pasport zeleně s návrhy opatření, která postupně realizujeme.  
Je připraven návrh pro zadání soutěže na úpravu náměstí - nyní rozeslán 
k připomínkám.
¡ beZpečnost: Zde je nutno přiznat nesplněný dluh. Zatím se 
nepovedlo navázat spolupráci s Městskou policií Trutnov.  Je to pokra-
čující a naléhavý úkol pro nejbližší čas.  Podpora činností a projektů 
naší výjezdové jednotky dobrovolných hasičů je pro nás každodenní 
samozřejmostí.  Jedná se o orgán obce a na její práci a kvalitu jsme hrdí.
¡ roZVoj: Probíhá zpracování změny platného územního plánu. 
Alfou a omegou této změny je najít pozemky vhodné k výstavbě pro 
rodinné bydlení a upravit regulaci některých lokalit. V současné době 
je zájem, zejména ze strany mladých rodin, jen není kde stavět.  Ruku 
v ruce s tímto trendem můžeme čekat tlak na výstavbu apartmánů 
či rekreačních domků.  Následně proto chceme nechat zpracovat pro 
nejcennější lokality v obci regulační plány tak, aby pokud možno ne-
vznikala „rekreační ghetta“.  
¡ propagace, společenský žiVot: Vyvíjíme a budeme nadále 
vyvíjet aktivity k propagování naší obce. 
Snahou je propagovat celý region, jak je to obvyklé ve světě. Již dnes se 
materiály o Maršově dostávají na nejrůznější veletrhy a akce zaměřené 
na turistický ruch. Nedílnou součástí jsou kulturní a společenské akce. 

2
Chceme zachovat akce, které mají být v každé „slušné“ obci (čaroděj-
nice, dětský den, pouť, Mikulášská, vánoční koncert). Budeme vytvářet 
prostor a podporovat akce organizované nadšenci a dobrovolníky z 
řad veřejnosti (Komu tento odstavec připadá stejný jako před čtyřmi 
lety – má pravdu – ono to má platnost stále ☺). 
¡ bytoVý fond:  Současný stav bytového fondu činí 73 bytů. Mys-
líme si, že je to na obec naší velikosti dostatečný stav. Nadále chceme 
pokračovat ve zlepšování stavu obecních domů a vybrané nájemné z 
větší části vracet zpět do objektů. Po revitalizaci pláště  budov č.p.  188, 
189 a 39 nám zbývá ještě bývalý pečovatelský dům č.p. 223. Máme 
zpracován projekt a po získání stavebního povolení budeme sledovat 
dotační tituly a možnosti financování, abychom mohli stavbu zrealizovat.
¡ opraVy koMUnikací: Je zpracováván pasport komunikací, na-
léhavost a způsob oprav. Postupně se snažíme opravovat. V současné 
době je zadáno zpracování projektů na opravy komunikace ulic Lukášova, 
Josefa Tippelta a chodníku do Temného Dolu. Možnosti financování 
a realizace budou známy po zpracování dokumentací a rozpočtů. Je 
velmi podrobně zmapován stav mostů a mostků, probíhají každoroční 
prohlídky a menší opravy.  Na velké opravy a rekonstrukce by nám dva 
roční rozpočty celé obce nestačily. Najít zde shodu na pořadí naléhavosti 
a financování bude jeden z nejtěžších úkolů pro další období.
¡ škola, sport a Volný čas:  Podpora obojího je myslíme tak 
samozřejmá a nutná, že snad ani nemá cenu ji zmiňovat. U školy důraz 
na kvalitní přípravu na další stupeň vzdělání, aby naši žáci měli dobrý 
start na středním vzdělávacím stupni. V této oblasti máme zpracovány 
projekty na úpravu učeben, výtahu i na revitalizaci školního hřiště (ten 
nyní prochází revizí) a sledujeme možnosti dotací. 
¡ odpadoVé HospodářstVí:  S ohledem na současnou krizi v 
odbytu, zejména vytříděných plastů, stojíme před revizí celého systé-
mu, aby byl srozumitelný, logický a přitom pro obec finančně únosný. 
Princip, že si každý zaplatí za odpad, který vyprodukuje, chceme udržet 
v jakémkoliv systému. 
¡ finance: Můžeme si dovolit jen to, na co máme.  Pořád máme 
„jen“ necelých 1 000 obyvatel, a to je cca 10 mil. Kč daňových příjmů 
na školu, údržbu a opravu komunikací a mostů, veřejné osvětlení, 
opravu a údržbu veřejných prostranství, provoz obce a investice včetně 
projektů – to není mnoho. Chceme do obce investovat, ale současné 
dobré finanční zdraví obce je prioritou takřka absolutní. 

na závěr bychom chtěli všechny pozvat k 
volbám. Volte dle své svobodné vůle, ale přijďte.

1. ing. pavel Mrázek — starosta, Temný Důl
2. ervín schreiber — soukromý zemědělec, Dolní Albeřice
3. Mgr. eva Hloušková — ředitelka školy, Horní Maršov
4. rudolf Hofer — OSVČ, Horní Maršov
5. ilona Vaňousová — účetní, Horní Maršov
6. tadeáš Hlinka — pracovník technických služeb, Horní Maršov
7. bc. božena Vojtěchová — vedoucí sociálního úseku, Horní Maršov
8. jan Heřman — OSVČ, Horní Maršov
9. lada karlíková — OSVČ, Horní Maršov
10. Mgr. dušan Havlík — interní auditor, Horní Maršov
11. petra Machová — Projektantka, Temný Důl
12. jan puhlovský — OSVČ, Horní Maršov
13. Vendelín duch — důchodce, Horní Maršov
14. david Hudrlík — technický pracovník, Horní Maršov
15. radek Hofmann — zaměstnanec KRNAP, Horní Maršov

Pozn.: Respektujeme dohodu, že téma řešení dalšího osudu zámku 
nebude tématem pro volby, proto jej zde nenajdete. Jedná se o prioritní 
zájem obce bez ohledu na složení zastupitelstva.   
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Obec Horní Maršov 
Bertholdovo náměstí č.p. 102 
542 26 Horní Maršov

nebeZpečný odpad
sobota 3. 11. 2018 

u  bereMe: Lednice, TV, monitory, pračky, sporáky, fény a další elektronické 
zařízení.autobaterie, oleje, zbytky barev, obaly od barev, pryskyřice, 
rozpouštědla, léky, suché články (monočlánky, baterie), PNEU – POUZE OD 
OSOBNÍCH VOZIDEL, zářivky, žárovky, výbojky atd.

u  nebereMe: vodou ředitelné barvy, azbest, sutě, lepenka, eternit, 
demoliční odpad … PNEU OD NÁKLADNÍCH VOZIDEL, TRAKTORŮ /
podnikání/

u  nebeZpečné složky koMUnálníHo 
odpadU MoHoU fyZické osoby /s trvalým pobytem 
na území obce, nebo vlastníci nemovitostí v katastru obce/ odložit 
ZdarMa v očistnéM centrU 3. 11. 2018 od 09.00 - 15.00 hod. V 
tomto termínu je možné v Očistném centru odložit komunální  velkoobjemový 
odpad za úplatu a použité elektro-zařízení  pocházející z domácností v rámci 
zpětného odběru zdarma, jako v běžné provozní době Očistného centra.

u  Možnost odložit odpady se neVZtaHUje 
na práVnické osoby a  na fyZické osoby 
s opráVněníM k podníkání, pokUd odpad  
VZnikl Z podnikatelské činnosti! 

blaHopřání občanůM

Lippert Jiří
Nekovářová Věra
Kühnelová Marta
Kolomazníková Věra
Antalová Anna
Schiller Erwín
Stodolová Libuše
Línek Ladislav

Koniariková Věra
Tippeltová Libuše
Hampel Hartman
Mihatsch Jan
Hájková Teofila
Enge Norbert
Antal Emil

Přejeme vše nejlepší, pevné zdraví a spokojenost maršovským občanům, kteří  
v období od října do prosince tohoto roku  oslaví významná životní jubilea. Jsou 
to paní a pánové:
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co nového u hasičů

poděkoVání HasičůM  
Z HorníHo MaršoVa Za ZácHranU 
tonoUcíHo psa 
Dobrý den, chtěla bych velmi poděkovat hasičskému sboru 
Horního Maršova a také sousedům z Malé Uličky za záchranu 
mého psa Imona, kterého jsem si před dvěma lety osvojila ze 
štěněcího útulku.

V neděli 8. 7. 2018 v podvečer se podhrabal do zahrady k sousedům 
a pobíhal u nich na pozemku. Protože mě neposlouchá, hon na něj by 
trval déle. Nechtěla jsem sousedy s dětmi u nich na zahradě obtěžovat a 
vyhnala jsem ho vrátky do Uličky. Bohužel zamířil k řece a utekl mi až do 
místa za bývalý Internát, kde se do Úpy vlévá část náhonu probíhajícího 
podél řeky. Tam seběhl dolů k řece a po obrubníku utíkal proti proudu. 
Já byla stále za ním, občas i čtyřech, ale najednou zabočil do srázu od 
řeky zpět na cestu a zmizel za keři. Přitom měl velkou rychlost. Vylezla 
jsem zpět na cestu také, ale pes nikde. Prošla jsem skoro celý Maršov, 
ale nikdo ho neviděl. Nechala jsem proto doma otevřeno s tím, že se 
umí sám vrátit. Soused, pan Pavel, se mě na něj ptal, a oběma nám 
bylo divné, že ještě nepřišel. Asi za 5 minut na mě volal, že ho našel 

dole v náhonu řeky, odkud nemůže ven. 
Už se stmívalo a situace nebyla dobrá. Imon se zuby nehty pokoušel 
držet na všech čtyřech kluzkého dna náhonu, ale byl už jen pár metrů 
od nebezpečného místa. Část vody se tam vrací přes stavidlo do Úpy, 
část mizí do podzemí, je tam silný proud, hloubka a tvoří se tam 
veliké víry.  Sousedé přinesli tažné lano z auta, ale bylo nám jasné, že 
zoufalý pes se sám provazu nezachytí. Volali tedy Maršovské hasiče, 
kteří na místo dorazili do necelých 10 minut. Vyjeli se dvěma vozy a 
za pomocí žebříků a lan ho po několika pokusech, kdy před nimi ještě 
couval, vytáhli po žebříku z náhonu. Tam mi ho předali do náruče. Do 
náhonu pro něj šel Tadeáš Hlinka, který jej také vylovil, a odnesl si za 
to pokousání. Pan Licek, který se mnou sepisoval protokol o výjezdu, 
byl pobaven tím, že pes má na domovské známce konečné trojčíslí 007 
(jako agent James Bond). 
Pravdou taky je, že dělá kaskadérské kousky.Když jsme s hasiči uvažovali 
o tom, jak mohl do náhonu spadnout, připadá nám nejlogičtější, že 
jak se rychle a silou šplhal do srázu od řeky, přeskočil i úzkou cestu 
dělící řeku od náhonu. No a už tam byl. Rozhodně tam musel vydržet 
víc než 3/4 hodiny, a kdyby ho do setmění nikdo nenašel, byl by to 
jeho konec. Nakonec to tedy dobře dopadlo a Imon už zase zlobí.  A 
a já za sebe i za něj moc a moc děkuji skvělým maršovským hasičům a 
všem sousedům od Revendových, bez jejichž pomoci by mě už zlobit 
nemohl. 
 Romana Jezberová, Malá Ulička 127

 12. 7. 2018

VýjeZdy Hasičů

¡ V neděli 8. července jednotka zachraňuje psa spadlého do náhonu 
malé vodní elektrárny v maršovské Malé uličce. Je proveden vstup do 
koryta náhonu pomocí žebříku a odchyt vystrašeného psa z poměrně 
prudkého proudu vody sahající po pás zasahujícího hasiče. Pes byl svou 
neřešitelnou situací natolik vystresovaný, že svého zachránce "za odměnu" 
pokousal. Po odchytu je pes vytažen z náhonu, předán v pořádku majitelce 
a povolaná trutnovská jednotka HZS kraje tak již nemusí zasahovat. 
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¡ V pondělí 23. července jednotka vyjíždí na záchranu osoby (bezvě-
domí) s využitím defibrilátoru do Svobody nad Úpou. Během výjezdu a 
upřesnění události je jednotka vrácena zpět na základnu a nezasahuje.
¡ Ten samý den večer jednotka odstraňuje pomocí vysavače z chemických 
přípravků sršní báň na půdě na půdě jednoho z maršovských penzionů.  
¡ A do třetice pondělí 23. července – je nahlášena zakouřená chalupa v 
Peci pod Sněžkou. Po příjezdu na místo je společně proveden průzkum 
s místní jednotkou, kterou následovala i jednotka HZS našeho kraje. Je 
zjištěn částečně zakouřený objekt z důsledku špatného odtahu spalin 
z komínového tělesa. Bylo provedeno vybrání zbytku paliva z kamen 
(tím je zamezeno dalšímu hoření), kontrola komínového tělesa pomocí 
termokamery. Po kontrole celého komínového tělesa je místo předáno 
majitelce s opatřením.
¡ V pátek 27. července je nahlášen dohořívající požár odpadků v lese 
v Janských Lázních. Po příjezdu na místo je zjištěna již uhašená kupa 
elektrických kabelů, a jednotky proto nemusí zasahovat. Na žádost Policie 
ČR je naše čtyřkolka poskytnuta na prohledání okolí místo události.
¡ V pátek 3. srpna likviduje jednotka v Janských Lázních sršní hnízdo 
přímo na jednom z lázeňských domů.
¡ V neděli 5. srpna jednotka odstraňuje dva stromy spadlé přes celou 
šíři komunikace ze Svobody nad Úpou do Janských Lázní a tím silnici 
uvolňuje. 
¡ V pondělí 13. srpna je jednotka povolána k nehodě paraglidu do 
Janských Lázní. Na místě je zjištěn pád tandemového paraglidového 
křídla na svahu Černé hory pod startovací plochou těchto letů, při ne-
hodě zraněn jeden z letců (druhý nezraněn), k místu události přistává 
vrtulník LZS a dojíždí hasiči z trutnovské stanice HZS kraje, osádky ZZS a 
členové Horské služby. Je provedena fixace krční páteře zraněné osoby a 
asistence osádkám ZZS a LZS při jejím uložení do nosítek. Zúčastněnými 
složkami je pak zajištěn transport zraněného do vrtulníku LZS. Událost 
následně předána Policii ČR.
¡ V úterý 14. srpna je naší jednotce nahlášen únik oleje na silnici po 
technické závadě osobního automobilu v Janských Lázních. Místo s nej-
větším únikem oleje bylo již zasypáno před naším příjezdem pracovníky 
autoservisu a naše jednotka likviduje zbytky úniku pomoci sorbentu. 
Na dočištění vozovky byla povolána technika Správy a údržby silnic.
¡ V neděli 19. srpna na nás čeká jeden z nejnáročnějších zásahů, a to 
nejenom v rámci letošního roku. Šest minut před pátou hodinou ranní 
je jednotka povolána k nahlášenému požáru maršovského zámku. Na 
místě je zjištěn požár střechy zadní části zámeckého objektu, střecha 
je otevřena plamenným hořením, požár se šíří celou střešní konstrukcí 
směrem dopředu a prohořívá  již i o patro níž. Jsou povolány další po-
silové jednotky a je započato s tvorbou hadicového vedení pro zajištění 
venkovního hašení ze zadní a pravé části objektu a zároveň zevnitř pravé 
části podkroví. Po dojezdu posilových jednotek je provedena tvorba 
hadicového vedení také do levé části podkroví a na zamezení šíření je 
zde nasazen i automobilový žebřík, vše ve snaze zabránit šíření požáru 
na přední část zámku. Požár je tak intenzivní, že přes snahy zastavit 
jeho šíření k přednímu křídlu z obou stran objektu, jak zvenku, tak 
i zevnitř, dochází ke zřícení dřevěných konstrukcí a je nutné z obou 
stran půdního prostoru požárem ohrožené obsluhy nasazených prou-
dů, které již vlastně byly uvězněné za čelem požáru, stáhnout mimo 
objekt. Hašení celé střešní konstrukce je tak již možné pouze z venku, 
nejúčinněji pak z výškové techniky (vedle zmiňovaného žebříku i auto-
mobilové plošiny). Teprve po vyhoření střešní konstrukce a ochlazení 
prostoru je možné opět nasadit hasiče dovnitř objektu s cílem zabránit 
šíření požáru do nižších podlaží. V čelní, nejstarší části se tak podaří 
intenzivními pracemi zachránit stropy, byť již na několika místech došlo 
k prohoření do vlastního mezistropního prostoru. V levé a zadní části 
zámku se stropní konstrukce musejí rozebírat a dohašovat ve větším 
rozsahu. Přesto se daří díky posílení dalšími povolanými jednotkami 
během odpoledne požár zlikvidovat. Na naši jednotku v rámci dohlídky 
pak zbývají k dohašení pouze malá skrytá ohniska a druhý den ráno 

tak můžeme požářiště předat jako bezpečné. K tomuto stavu nám 
pomohlo použití moderních prostředků - vedle akumulátorové pily i 
termokamer. Po stažení všech technických prostředků, jejich ošetření a 
doplnění techniky máme po téměř čtyřicetihodinovém maratonu teprve 
nárok na odpočinek. I když se nejednalo o úplný klid - následující dny 
zajišťujeme i kontrolu a přeměření dýchací techniky nejenom naší, ale 
i dalších nasazených jednotek.
Při události došlo k tak enormnímu nasazení dobrovolných hasičů z 
širokého okolí (11 dobrovolných jednotek- mimo naší i z Pece pod 
Sněžkou, Svobody nad Úpou, Mladých Buků, Žacléře, Černého Dolu, 
Rudníku, Úpice, Hajnice, Havlovic a Pilníkova), které svým rozsahem 
nemá v našem okolí  obdoby. Potvrdila se tak jejich nezastupitelnost v 
systému. Náročnost a nebezpečnost zásahu dokládá i zranění tří hasičů. 
Medializovaná byla také víkendová účast našich hasičů na setkání v 
Přibyslavi. Na tomto setkání hasičské techniky byla prezentována naše 
nová cisterna, a to přímo na stanovišti jejího výrobce. Akce se zúčast-
nili čtyři hasiči, zbytek jednotky byl v obci k dispozici včetně druhé (a 
větší) cisterny. Bylo by tedy velmi bulvární diskutovat o nefunkčnosti 
jednotky u události, při které prostě nestačily síly ani největšího počtu 
hasičů zasahujících na našem území.
Výraznou  pomoc při zajištění nápojů a stravy zasahujícím hasičům 
poskytl  starosta naší obce Ing. Pavel Mrázek, pan Karel Chotek, pan 
Petr Fürbacher, další nápoje a stravu dovezli dokonce i nezasahující 
hasiči ze Špindlerova Mlýna. Stejně tak byla příjemná podpora a nabídky 
pomoci od dalších občanů, a to nejenom naší obce. Za tuto podporu 
velmi děkujeme.
¡ V neděli 26. srpna jednotka likviduje sršní báň v rekreačním objektu 
v Dolních Albeřicích.
¡ V sobotu 8. září je jednotka povolána k nahlášenému kouři na svahu 
Černé hory s podezřením na lesní požár. Průzkumem na uvedeném místě 
jsou zjištěny u jednoho z rekreačních objektů dvě hořící a zajištěné 
zděné ohniště, na kterých probíhá opékání uzenin. Událost je tedy 
přehodnocena na planý poplach.
¡ V pondělí 10. září je jednotce nahlášena dopravní nehoda se zraněním 
v Janských Lázních. Po příjezdu na místo události je zjištěn automobil 
částečně mimo vozovku a osoby nacházející se mimo vozidlo. Po prů-
zkumu se zranění osob nepotvrdilo. Jednotka provedla zajištění místa 
nehody, pod vůz byla vložena sorpční dečka a dále byla usměrňována 
doprava. Po příjezdu Policie ČR a jednotky HZS kraje bylo místo předáno 
a jednotka se vrátila zpět na základnu. 
¡ V úterý 11. září jednotka otevírá dům uzamčený zevnitř malým 
dítětem v maršovské Malíškově ulici. Dům je otevřen speciálním vyba-
vením přes okenní křídlo bez poškození. Následně je dítě v pořádku 
a uklidněno plyšovou hračkou z vybavení jednotky pro tyto případy 
předáno jeho babičce.
 Více na www.hasicihornimarsov.cz
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co se děje v základní a mateřské škole 

školní rok 
2018/2019

Máme tu září. Pro někoho (zejména pro některé děti) je 
to nejméně oblíbený měsíc, končí totiž prázdniny a začíná 
škola. Někdo se ale těší stejně jako naši prvňáčci.

V pondělí 3. září jsme přivítali s panem starostou a s paní učitelkou 
Markétou Tučkovou 10 nových prvňáčků, celkem tedy máme 85 
žáků. Mateřskou školu navštěvuje v současné době 37 dětí.
Výuka probíhá podle vzdělávacího plánu ŠVP, který se pro letošní 
rok neměnil.  Pro povinný plavecký výcvik byl vybrán 2. a 3. ročník., 
pro žáky těchto ročníků je plavání zdarma, doprava je hrazena z 
rozvojového programu. V letošním roce jsme s plaveckým výcvikem 
již začali 10. září.
Na základě ankety, která proběhla na konci školního roku, jsme letos 
do plánu mimoškolních akcí zařadili jak lyžařský kurz, tak bruslení 
(zájem o obojí byl značný).
Od října nabízíme 15 zájmových kroužků, které povedou pedago-
gové z naší školy nebo místní dobrovolníci či rodiče (viz přehled). 
Během školního roku připravujeme tradiční akce, jako např. plavecký 
a lyžařský výcvik, Zpívání na schodech spojené s vánočními dílničkami 
a projektové dny – Starověké Řecko, Vznik ČSR, Mikuláš, Velikonoční 
den, Čarodějnice, sportovní den, branný den. Kromě toho se určitě 
zúčastníme závodů škol Úpského údolí a v případě zájmu dětí a 
dostatečného počtu i dalších sportovních utkání. V letošním roce 
nabídneme opět celoškolní exkurzi, zvlášť pro 1. stupeň a zvlášť 
pro 2. stupeň. Vzhledem k příspěvku obce na dopravu, které za to 
patří velké díky, se jí zúčastnili skoro všichni žáci.
Úspěšní jsme byli opět v rámci dalšího grantu Královéhradeckého 
kraje zaměřeného na polytechnickou výchovu, díky němu zakoupíme 
nové pracovní stoly a vybavení pro přírodovědné pokusy. Děkujeme 

našemu zřizovateli za finanční příspěvek k těmto grantům.
Rádi bychom pokračovali v podávání žádostí k dotačním výzvám 
(rekonstrukce výtahu, vytvoření jazykové učebny a učebny chemie, 
úprava školního hřiště - nový povrch, běžecká dráha, doskočiště, 
U – rampa, volejbalové hřiště). Doufáme, že se náš záměr vydaří.
V rámci získaného grantu „Šablony I“ jsme od září nabízeli pro žáky 
Čtenářský klub a Klub logických her, nakoupili další knížky, které 
využijí žáci i hodinách českého jazyka. Také jsme již podali žádost 
na „Šablony II“.
Během roku jsme obměnili naše webové stránky – www.zshornimarsov.cz
O prázdninách jsme vymalovali chodbu v 1. patře a ložnici v MŠ, 
kterou jsme vybavili novým nábytkem.
Rádi bychom ve větší míře zapojili také rodiče našich žáků. Prosím 
tedy, pokud budete mít nějaký nápad, budete se chtít podílet na 
našich akcích či nějakou akci připravit, neváhejte a přijďte, dveře 
najdete určitě otevřeny.
Na závěr bych chtěla poděkovat všem provozním zaměstnancům 
ZŠ a MŠ za jejich práci o prázdninách, pedagogům za zvládnutí 
přípravného týdne a úspěšné “odstartování“ nového školního roku. 
Všem žákům chci popřát hodně píle, pracovního nasazení a úspěchů 
v získávání vědomostí a rodičům hodně trpělivosti a pevných nervů 
po celý školní rok.
 Mgr. Eva Hloušková, ředitelka školy

nabídka ZájMoVýcH kroUžků  
na školní rok 2018 – 2019

Ü	počítačoVý kroUžek ¡ 1. a 2. ročník (E. Hloušková), 
	 středa 13.00 – 13.30

Ü	sportoVní kroUžek ¡ 1. a 2. ročník (E. Hloušková),  
	 čtvrtek 13.00 – 13.45, (1 x za 14 dní)

Ü	keraMika ¡ 1. – 3. ročník (P. Libřická),  
	 středa 12.00 (1 x za 14 dní)
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Ü	Hrátky V přírodě ¡ 2. – 5. ročník (M. Dobiášová), 
	 pátek 12.45 – 14.15 

Ü	draMatický kroUžek ¡ 2. – 9. ročník (E. Hloušková) 
	 středa 14.00 – 14. 45 (1 x za 14 dní)

Ü	fotografický kroUžek ¡ 2. – 9. ročník (E. Hloušková)  
	 středa 14.00 – 14. 45 (1 x za 14 dní)

Ü	počítačoVý kroUžek pro pokročilé ¡ 3. – 5. ročník 
	 (E. Hloušková), středa 13.30 – 14.00

Ü	sportoVní kroUžek ¡ 3. – 5. ročník (E. Hloušková) 
	 čtvrtek 13.00 – 13.45 (1 x za 14 dní)

Ü	Modelářský kroUžek ¡ 3. – 9. ročník  
	 (J. Heřman, P. Dostál), pátek 17.00 – 18.30

několik dnů vyučování za sebou a již teď můžeme říci, je to parta 
veselých, šikovných a především zvídavých dětí a to je moc fajn. 
Hodně štěstí, malí žáčci!
 Mgr. Markéta Tučková

Výlet do Hořic 
aneb kdo se bojí, nesMí do lesa
 Letos jsme se na tři dny usídlili v kempu Alegro nedaleko Hořic. Šlo 
o půvabný areál, po kterém se poflakovala místní slepice, v ohrádce 

prVní školní den našicH prVňáčků
3. září 2018 jsme přivítali na půdě naší základní školy 10 čerstvých 
prvňáčků. Pozvání na zahájení školního roku přijaly děti se svými 
rodiči a pan starosta ing. Pavel Mrázek, který celou slavnostní chvíli 
zahájil. Pro všechny děti byla připravena krásně vyzdobená třída s 
lavicemi plnými dárků, pracovních sešitů a výtvarných potřeb. Třídní 
učitelka Mgr. Markéta Tučková představila všechny prvňáčky jmeno-
vitě, paní ředitelka školy Mgr. Eva Hloušková se ujala slavnostního 
šerpování každého žáčka a pan starosta předal všem kornouty plné 
dobrot. Celé zahájení probíhalo ve velmi srdečné a uvolněné atmo-
sféře, kterou si užívaly především děti. Rodiče si mohli vydechnout, 
tak už ta škola konečně začala! V současné době mají malí školáci 

Ü	kroUžek badMintonU ¡ 5. – 9. ročník (J. Halířová) 
	 středa 13.45 – 14.45 (1 x za 14 dní)

Ü	rUční práce ¡ 5. – 9. ročník (J. Halířová) 
	 středa 13.45 – 14.45 (1 x za 14 dní)

Ü	florbaloVý kroUžek ¡ 5. – 9. ročník (E. Hloušková) 
	 čtvrtek 14.30 – 15.15 (1 x za 14 dní)

Ü	kroUžek anglickéHo jaZyka ¡ 1. stupeň (J. Stránský) 
	 středa 12.30 – 13.00

Ü	přípraVa na přijíMací ZkoUšky Z čj ¡ 9. ročník  
	 (T. Laube) – podle dohody

Ü	přípraVa na přijíMací ZkoUšky Z MateMatiky ¡  
	 9. ročník (S. Juhászová) – podle dohody
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spokojeně přežvykovala morčata a stříhal tam oušky nejroztomilejší 
králíček v kraji Hořických trubiček. Jeho pozici favorita mohly u dětí 
trumfnout jen švédské stoly u snídaně.

Absolvovali jsme pěší výlet do Lázní Bělohrad. Učitelé se radovali, 
děti se radovaly, klíšťata se radovala. Do rekordmanky z osmé třídy 
se během jedné procházky zakouslo hned šest krvežíznivých potvor.
Vrchol výletu nastal tehdy, kdy jiné výlety končí. Se západem slunce. 
Když okolní lesy potemněly, zavedli jsme hlouček vyděšených žáků 
na lesní cestičku a oni museli nalézt cestu zpět do bezpečí. Směr jim 
ukazovaly jen mihotající plamínky svíček. Připojily se i světlušky, které 
mnozí žáci viděli poprvé v životě. Tančily kolem žáků ve spirálách 
a snažily se je svést z cesty. Fantazie ukryla za každý strom upíry 
a vlkodlaky. Šeptajícími větvemi se nesly hlasy duchů a děti cítily 
na šíjích studené oči bytostí, kterým patřila noc. Všichni žáci absol-
vovali naše noční dobrodružství a nemuseli jsme jim ani zajišťovat 
posttraumatickou péči.
 Mgr. Tomáš Laube

Zlatá cesta
V pátek 15. 6. jsme se čtvrťáky vyrazili podél Zlatého potoka, abychom 
si  ve skupinkách zopakovali letos nabité znalosti z přírodovědy v 
praxi. Pozorovali jsme vodní bezobratlé- ploštěnky, larvy chrostíků 
nebo jepic, velkého hlemýždě nebo housenku běláska. Zopakovali 
jsme si názvy bylin, stromů a plodin. Díky informačním cedulím jsme 
se také dozvěděli něco více o této oblasti- o zaniklé osadě Bystřice 
nebo o zlatě, které se zde těžilo. Nechyběly přestávky na „sváču“, 
žáci se stihli i proběhnout při hře na zloděje a policajty a vyzkoušeli 
jsme si svoji mušku při házení šiškami. Poté už nezbylo než vyrazit 
přes kopec do Mladých Buků na vlak, který jsme naštěstí díky svižné 
chůzi stihli 

Základní škola a Mateřská škola Horní MaršoV 
Vás ZVe na seMinář

 jdeMe do školy
•	   Větší nároky nejenom na dítě, ale i na rodiče.
•	   Dítě najednou ztrácí status „chráněného“ druhu.
•	   Jiný systém vzdělávání.
•	   Změna hodnocení.
•	   Změna struktury dne.
•	   Nároky na pravidelnou přípravu do školy.
•	   Nové kroužky.
•	   Zvýšené nároky na sebeovládání dítěte. Nápor na pozornost.

kdy:  8. 10. 2018 od 16.00 – 18.00 hod. 
kde:  Základní škola Horní Maršov – učebna pc
lektorka:  Mgr. andrea žilková, ph.d.,  
 psychoterapeut, kouč, speciální pedagog
registrace: eva.hlouskova@zshornimarsov.cz
 
Seminář je plně financován z výzvy OP VVV „Podpora škol formou projektů zjednodušeného 
vykazování – šablony pro MŠ a ZŠ I“. Přednáška je pro rodiče našich dětí a žáků zdarma.

Zš a Mš Horní Maršov  
nabízí 

Možnost pronájMU
krátkodobého i dlouhodobého
jednotliVýcH Učeben 
V bUdoVě školy

pohádkový sál:
|  300,- Kč/hod.  |  1200, - Kč/den  |

Učebna s interaktivní tabulí: 
|  150,- Kč/hod.  |  600,-Kč/den  |

případní zájemci se mohou hlásit  
u p. Hlouškové  

telefon: 603 950 358
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 Mateřské centrum 

Hrošík
Milí rodiče a děti,
v novém školním roce pro vás otevíráme v mateřském centru již známé, ale i nové 
kroužky. V říjnu vás také čeká pravidelný podzimně - zimní bazar oblečení a kurz 
pečení kváskového chleba. Budu ráda, pokud si z naší nabídky vyberete.
Nezapomeňte se v případě zájmu přihlásit přímo lektorům na uvedených telefonech 
nebo e-mailech. Přeji vám hezké podzimní dny.
 Za MC Hrošík 
 Ilona Vaňousová
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rybářské závody na 
rybníce v lysečinách
S koncem prázdnin obvykle utichá rybářské 
hemžení kolem rybníka, aby se nově nasazená 
rybí osádka mohla rozkoukat v novém půso-
bišti a rybáři měli klid na přípravu rybníka, 
pokosení trávy, úklid okolí a spoustu dalších 
věcí, neboť první a druhou zářijovou sobotu 
propuknou již tradiční rybářské závody.

První na řadě byli letos mladí závodníci, kteří se nenechali odradit 
nikterak příjemným počasím a 1. 9. obsadili očíslovaná stanoviště 
kolem rybníka. S úderem osmé hodiny všech patnáct borců vrhlo 
své návnady i nástrahy do vody a nad hladinou se rozhostilo napjaté 
očekávání. První úlovky na sebe nenechaly dlouho čekat. Po 5 hodinách 
čistého času závodu, přerušeného pouze na půlhodinku určenou na 
změnu vylosovaného stanoviště a zahřátí u čaje a grilované klobásy, 
bylo již jasné, že letošní ročník dětských rybářských závodů se i přes 
opravdu nepříznivé počasí povedl.
Celkem bylo uloveno (a po změření vráceno ihned do vody) 29 kaprů, 
29 amurů, 8 ks lososovitých ryb, 2 líni a 70 ks bílé ryby. Pořadí ten-
tokrát kralovaly dívky, první Markéta Šimůnková z Košťálova ulovila 
celkem 460 cm ryb, druhou příčku obsadila Eliška Kynclová z Lázní 
Bohdaneč s 302 cm ulovených ryb a na třetím místě skončil Miloš 
Paur z Hostinného s 274 cm ryb. Největší rybu, kapra o délce 53 
cm, ulovila vítězka závodů.
Po vyhlášení výsledků, předání pohárů a věcných cen (tradičně se 
dostalo na všechny závodníky, kteří v sychravém počasí vydrželi do 
konce) se pak všichni rozešli a rozjeli domů. Předpokládám, že většina 
přímo do horké vany :).

O týden později, 8. 9. 2018, si k rybníku přišlo změřit síly 29 do-
spělých rybářů z blízkého i vzdálenějšího okolí. Tentokrát panovalo 
o poznání vlídnější počasí, deštníky mohly v klidu zůstat na dně 
batohů a tašek. V osm hodin zazněl startovní zvonek a hned vzápětí 
se rozhodčí mezi závodníky měli co činit, protože i dnes ryby braly. 
Do půl druhé bylo uloveno a změřeno 34 kaprů, 65 amurů, 22 ks 
lososovitých ryb a 47 ks bílé ryby. Nejlépe si vedl pan Karel Stárek 
ml. s ulovenými 419 cm, následovaný panem Szymanskim se 337 
cm a panem Radkem Slováčkem s úlovkem 326 cm. Největší rybou 
byl kapr o délce 56 cm, kterého zdolal pan Krušina.
Všichni zúčastnění si pak domů po vyhlášení odnesli věcné ceny, 
vítězové navíc odcházeli obtěžkáni poháry.
Na závěr mi nezbývá než poděkovat sponzorům, všem účastníků a 
hlavně lidem, kteří oboje závody organizovali a bez kterých by se 
nic podobného konat nemohlo. 

Pokud budete chtít příští rok také nasát vzrušivou atmosféru závodů 
„tichých bláznů“, stavte se první nebo druhou sobotu v září na hráz 
rybníka, ochutnejte tradičně výborné občerstvení a držte s námi 
palce závodníkům.
 Na shledanou za rok a „Petru zdar“

 Petr Skalský
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doteky
Šestnáctý ročník festivalu DOTEKY  
byl zahájen pátečním koncertem  
ve starém kostele. 

Hlavním hostem večera byla náchodská jazzová kapela 6 NACHODNÍKU 
a jako „předkapela“ vystoupil místní hudební spolek Berthold.
Festival byl tradičně pojat jako celodenní program pro všechny věkové 
skupiny, letos na téma „propojujeme minulost a budoucnost“. Sobotní 
dopoledne nabídlo vycházku s průvodcem zaměřenou na proměny místní 
krajiny v 16. a 17. století, stáčení medu (od včelstev z farské zahrady), 
dílničku filcování ovčí vlny, komentovanou prohlídku farské přírodní za-
hrady a speciální „zahradní program“ pro rodiny s malými dětmi. V první 
části odpoledního programu se pak představili místní účinkující: dětský 
dramatický kroužek pod vedením Kateřiny Klimešové s pohádkou O 
Rudovousovi, dechový soubor SAXY BABY ze ZUŠ Hostinné a maršovský 
Dr.Ock Band, který sklidil velké ovace zejména za svůj nový hit – píseň 
s názvem  ADHD. A pak už následovala „smršť“ kapel Cirkus Problem, 
Potichu, Green Smatroll…  

I přes chladnější a mírně deštivé počasí si návštěvníci festival náležitě užili 
a chválili si jeho klidnou komorní atmosféru. Nenadálým překvapením 
byla i krátká návštěva ministra životního prostředí pana Richarda Brabce 
v doprovodu ředitele Správy KRNAP Robina Böhnische, kteří si prohlédli 
areál fary a starý kostel. 
Děkujeme všem, kteří nám pomohli zajistit zdárný průběh festivalu. Fes-
tival se konal za podpory Obce Horní Maršov a Královéhradeckého kraje.  
 Hana Kulichová, SEVER

lněná slavnost
Víc než osmdesát návštěvníků si přišlo v sobotu 15. září do areálu DO-
TEK  připomenout významnou tradiční rostlinu jménem len. Dnes je len 
u nás trochu pozapomenutý, a tak mnohé návštěvníky překvapilo, když 
zjistili, že len se nepoužívá jen na výrobu látky, ale také k výrobě papíru, 
koudel slouží jako izolace a těsnění, lněné semínko využijeme v kuchyni 
a také se z něj lisuje olej, který slouží ke konzumaci a rovněž se používá  
k výrobě přírodní podlahové krytiny linoleum (pozor, neplést s umělou 
hmotou PVC, které se říká lino!). 
Návštěvníci hned u vstupu dostali svazeček suchého lnu, se kterým pak 
prošli „lněnou stezku“ – od lámačky, potěráku, vochlovačky až ke kolovrátku 
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a tkalcovskému stavu. Rostlina se jim postupně pod rukama proměnila 
ve lněný provázek. Kdo si chtěl odnést na památku malý dárek, mohl si 
barvou na látku potiskat lněný pytlík, vyrobit panenku z koudele nebo 
si vylisovat pár kapek lněného oleje. 

Pro náročnější zájemce byla připravena výstavka historických nástrojů 
na domácí zpracování lnu s odborným výkladem sběratele RNDr. Petra 
Rybáře z Hradce Králové. U tkalcovského stavu účinkovala Lucie Frantová 
z Rudníka a kolegové z Tkalcovského muzea (Dům pod jasanem) se 
zhostili práce s kolovrátky. 
V programu nechyběla komentovaná prohlídka přírodní zahrady, slav-
nostní sklizeň lnu a na závěr proběhlo vyhodnocení soutěžního kvízu a 
pohádka Lněné odhozky od bratří Grimmů v podání pracovníků střediska 
SEVER. Překvapilo nás, že tentokrát mezi návštěvníky převažovali dospělí 
– mnoho starších občanů si přišlo zavzpomínat na časy, kdy pracovali 
ve zdejších továrnách na len.
Děkujeme za pomoc studentům z Obchodní akademie Janské Lázně, 
kteří na jednotlivých zastaveních pomáhali zájemcům s výrobami.   
Akce se konala za podpory Obecního úřadu Horní Maršov a Králové-
hradeckého kraje v rámci projektu „Brambory a len opět v Krkonoších“.
 Hana Kulichová, SEVER

akce pro veřejnost  
na podzim 2018

Sobota 10. listopadu DOTEK, Horní Maršov

Svatomartinská slavnost
Celodenní podzimní slavnost: propagace místních surovin (dílna k 
výměně zkušenosti s pěstováním původních odrůd, semen, sazenic, 
receptů, kontaktů na regionální farmáře), dílny k praktickému vyzkoušení 
moštování, krouhání a nakládání zelí, informace o správném skladování  
a uchovávání potravin (sušení, nakládání, zavařování). Slavnostní oběd 
z regionálních produktů ve stylu 1. republiky, doprovodný program pro 
děti (stezka podzimní přírodou, výroba lampionů), na závěr příjezd 
sv. Martina na koni.

Sobota 1. prosince, DOTEK, Horní Maršov

Advent klepe na dveře
Přijďte si vyrobit vlastní věnec na stůl či na dveře, popovídat se sousedy 
a naladit se na začátek adventu.

Sobota 15. prosince, DOTEK, Horní Maršov 

Vánoční pobejtek
Tradiční akce zejména pro rodiče s dětmi - vánoční dílničky, stará ře-
mesla, vlastnoruční výroby dárků, divadelní pohádka, vánoční dobroty 
a na závěr zpěv koled v podání hudebního spolku Berthold.

Bližší informace o akcích najdete  
na  www.dotek.eu


